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افزایش 70 درصدی واردات بنزین
جام جم

جام جم درباره افزایش واردات بنزین در سال جاری نوشت:  هفته گذشته 
در گرماگرم انتخابات خبری منتشــر شد که کمتر مورد توجه قرار گرفت و 
آن، اظهارات مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی درباره 

افزایش واردات بنزین در سال جاری بود.
آن طور که عباس کاظمی به خبرگزاری وزارت نفت )شانا( گفته، امسال 
بطور متوســط روزانه ۷۰ میلیون لیتر بنزین مصرف و در مقابل ۶۲ میلیون 
لیتر در پالایشگاه های کشور تولید شده و به این ترتیب روزانه حدود هشت 

میلیون لیتر بنزین نیز به کشور وارد شده است.
اظهارات این مسئول نفتی نشان از افزایش چشمگیر واردات بنزین در سال 
جاری نسبت به چند سال اخیر دارد؛ به طوری که واردات هشت میلیون لیتری 
بنزین در سال جاری بیانگر افزایش ۷۰ درصدی نسبت به واردات سال قبل، 

1۲8 درصدی نسبت به سال 9۲ و 344 درصدی نسبت به سال 91 است.
کارشناسان علت صعودی شدن واردات بنزین در سه سال اخیر را توقف 
مدیریت تقاضا با لغو سهمیه بندی بنزین از یک سو و کندی پیشرفت طرح های 
افزایش تولید داخل از سوی دیگر می دانند که مجتمع عظیم پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس مهم ترین نمونه آن است که وعده ها برای تکمیل آن هنوز محقق 
نشــده است. پالایشگاه ستاره خلیج فارس مهم ترین طرح راهبردی کشور در 
صنعت نفت پس از پارس جنوبی اســت. قرار اســت این پالایشگاه روزانه 3۶ 
میلیون لیتر بنزین، 14 میلیون لیتر نفت گاز، دو میلیون لیتر گاز میعان و سه 
میلیون لیتر سوخت جت سبک تولید کند. این تاخیرهای مکرر از بهره برداری 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس در حالی رخ می دهد که به گفته محمود شیری، 
مدیرعامل شرکت تاپیکو )سهامدار اصلی این پالایشگاه( هزینه هر روز تاخیر 

در راه اندازی آن 3۰ میلیون یورو است....
صدای ناقوس تعطیلی كارخانه ها

جوان
جوان از وضعیت رکود اقتصادی کشور گزارش داده است: آگهي فروش 
کارخانجــات و واحدهاي تولیدي یکي پس از دیگري در فضاي حقیقي و 
مجازي قرار مي گیرد، به نظر مي رســد طولاني شدن مدت انتظار جهت 
بهبود شــرایط اقتصادي، صاحبان بنگاه هاي تعطیل شده را بر آن داشته 
تا با فروش بنگاه خود عطاي تولید را به لقایش بســپارند و از این حوزه 
بر اي همیشــه خارج شوند، در این بین بخشي از مسئله آن است که عده 
زیادي کارگر شغل خود را به دلیل تعطیلي کارخانجات از دست داده اند و 
در شرایطي که از منبع درآمدي برخوردار نیستند با بي پولي به استقبال 

شب عید مي روند.
به گزارش »جوان«، آمارها و اخبار ۲/5 ســال گذشته نشان مي دهد 
کارخانجات بسیاري به حالت تعطیلي درآمده و واحدهاي تجاري متعددي 
بوده اند که به واسطه عدم حمایت هاي دولت، اقدام به اخراج کارگران خود 
کرده اند؛ موضوعي که منجر به افزایش روند بیکاري در کشور شده است، 
البته این آگاهي نشــان مي دهد که هیچ یک از بسته هاي خروج از رکود 
اقتصادي دولت کارگر نیفتاده و نتیجه تمرکز بیش از حد دولت روي مسئله 

هسته اي و کنترل تورم به تعمیق رکود منجر شده است...
طبــق آخرین آمار در حال حاضر هزار و 5۰۰ واحد صنعتي تولیدي 
در دو سال گذشته تعطیل شده ... پیش تر از این نیز کارشناسان اقتصادي 
از به صدا درآمدن ناقوس تعطیلي کارخانجات و بیکاري کارگران به دلیل 
ناکارآمــدي برنامه هاي دولت و توجه بیــش از اندازه این نهاد به برجام و 

کنترل تورم خبر داده بودند.
بازار ایران در اختیار كالاهای كره ای

جهان صنعت
روزنامه جهان صنعت از واردات کالاهای مصرفی کره ای انتقاد کرده است: 
در جریان ورود هیات های تجاری مختلف به کشورمان در پسابرجام، کره ای ها 
نیز قرار بود تا در قالب هیاتی 13۰ نفره، ۲4 فوریه یعنی پنجم اسفندماه وارد 

ایران شوند و حال با کمی تاخیر ۲8 فوریه به ایران می آیند...
تاکنون سیاست کره به گونه ای بوده است که کالاهای نهایی خود را وارد 
بازار ایران کرده و حتی در حال حاضر هم بازار پر از کالاهای کره ای اســت 
به گونه ای که اگر کره ای ها پایشان را در بازار ایران بگذارند، با کالاهای تولید 

خودشان مواجه می شوند.
واقعیت این اســت که کره کشوری محافظه کار است که در زمان تحریم 
نه تنها قوانین تحریم  را صددرصد رعایت کرد بلکه از آن هم فراتر رفت و در 
مواردی که شــامل تحریم ها نبود، هم ارتبــاط خود با ایران را قطع کرد. اما 
اکنون وقت آن است کره بی مهری خود نسبت به ایران در دوره تحریم ها را 

جبران کند و ایران را بازار مصرفی کالاهای تولیدی خود نپندارد.
بــا وجود اقبال مــردم ایران به محصولات کــره ای تاکنون هیچ کدام از 
شرکت های این کشور اقدام به سرمایه گذاری در ایران نکرده اند؛ در حالی که 
در زمینه تولید مشترک خودرو و لوازم خانگی بسترها فراهم است و اگرچه 

پیش از این نیز رایزنی هایی صورت گرفته اما نتیجه ای حاصل نشده است.
ایرباس 380، از 2013 هیچ سفارشی نداشت!

دنیای اقتصاد
این روزنامه حامی دولت درباره خرید ایرباس نوشت: مجله فورچون 
آمریکا اعلام کرد: ســفارش ایران به رکود ســفارش هواپیماهای 38۰ 
ایرباس پایان داد؛ چراکه از اواخر ســال ۲۰13 تاکنون هیچ سفارشــی 
بــرای خرید این نوع هواپیما از ســوی شــرکت های خطوط هوایی به 

ایرباس ارائه نشده بود.
از سوی دیگر این شرکت قصد داشت تا به دلیل نبود سفارش کافی 
تولید برخی از مدل های خود نظیر ایرباس 33۰ را کاهش دهد؛ به همین 
دلیل تولید این مدل سال گذشته از 1۰ فروند در ماه به ۶ فروند کاهش 
یافته بود، اما با سفارش ایران و اعلام خرید 45 فروند ایرباس 33۰ به نظر 
می رسد ایرباس در حال افزایش میزان تولید هواپیماهای خود است؛ به 
گونه ای که اعلام کرده است میزان تولید 33۰ را از ۶ فروند در ماه به ۷ 
فروند در ماه افزایش خواهد داد. ایرباس همچنین تایید کرده که میزان 

سفارش های مدل 38۰ این شرکت بسیار پایین بوده است.
ركود در بازار مسکن جدی است

شرق
این روزنامه حامی دولت نیز از رکود مســکن انتقاد کرده اســت: »آیا 
بخش مسکن در سال آتي از رکود خارج مي شود؟« این سؤالي است که از 
جانب بسیاري از مردم در روزهاي پس از برجام مطرح مي شود. درباره پاسخ 
این سؤال اتفاق نظر وجود ندارد. مسئولان وزارت مسکن با تأکید بر اینکه 
اکنون برجام رخ داده و در کنار آن ابزارهایي مانند طرح پس انداز مسکن با 
استقبال مردم مواجه شده، شاهد رونق مسکن در سال آینده خواهیم بود، 
اما در کنار آن برخي از کارشناسان معتقدند امکان خروج از رکود در بخش 
مسکن به سادگي میسر نیست و سال آینده نیز نمي توان به آن امید داشت...
دولت باید تلاش کند تکلیف خانه های خالی را با کاهش دادن قیمت ها 
در حالی که نه دستوری بلکه به صورت کمک نکردن بیهوده با سرمایه های 
ملی مشــخص کند. در واقع با بستن مالیات بر خانه های خالی کاری کند 
تــا این خانه ها یا به اجاره یا به فروش روند. به اعتقاد من، وزارت مســکن 
همچنان با سیاست های قبلی قصد دارد مشکلات بازار مسکن را حل کند. 
این سیاست اکنون جوابگو نیست؛ این سیاست زمانی جوابگو بود که خانه 
کم بود و مردم توانایی خرید مسکن را داشتند اما درعین حال برای کسب 
ارزش افزوده بیشتر دست به خرید آن می زدند. در شرایط کنونی، رکود در 

بازار مسکن جدی است.

اقتصاددرآینهرسانهها

دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران:

دولت خرید خانه را به یک مشکل لاینحل تبدیل کرده است

عضو اتاق بازرگانی تهران:

ادعای بانک مرکزی درباره رفع مشکل سوئیفت انتخاباتی بود

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

تسلیت
سازمان محترم جهاد كشاورزی استان سمنان

 و خانواده محترم مرحوم مهندس حسن طاهری )مدیر روابط عمومی(
مصیبــت وارده را بــه خانواده محترم آن مرحوم و ســازمان جهاد کشــاورزی و 
همکاران آن در سازمان را تسلیت عرض می نمائیم ما را در غم خود شریک بدانید.
سرپرست، خبرنگاران و كاركنان روزنامه كیهان در استان سمنان

قیمت بازارنوع سکه
1۰۰۲۰۰۰سکه تمام طرح جدید
998۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

5۰4۰۰۰نیم سکه
۲۷3۰۰۰ربع سکه

185۰۰۰گرمی
1۰183۰هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
35۰9دلار
38۶۷یورو
4935پوند

9۶3درهم
1۲۰3لیر ترکیه

اتاق  نمایندگان  عضو هیئت 
بازرگانی تهــران گفت: ادعای 
بانک مركزی درباره رفع مشکل 

سوئیفت انتخاباتی بود.
اسدالله عسگراولادی در گفت وگو 
با تســنیم با بیان اینکــه با وجود 
سفرهای متعدد هیئت های تجاری به 
کشور هنوز هیچ سرمایه گذاری واقعی 
در کشور انجام نشده گفت: در حال 
حاضر هنوز مبادلات بانکی ایران با 
کشورهای اروپایی برقرار نشده است.
وی بــا اشــاره به ســفر دیروز 

هیئت سوییسی به کشور با ریاست 
رئیس جمهــور این کشــور، اظهار 
داشــت: فعلا صحبت هــای فعالان 
تجاری با هیئت سوئیســی در حد 
مذاکره اســت و هنوز به قراردادی 

ختم نشده است.
وی بــا بیــان اینکه بــا وجود 
سفرهای متعدد هیئت های تجاری 
به کشــور هنوز هیچ سرمایه گذاری 
واقعی در کشــور انجام نشده است، 
افــزود: مهم ترین مشــکل امروز ما 
مبادلات بانکی اســت که هنوز رفع 

نشده است.
این عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی تهران تصریح کرد: در حال 
حاضر هنوز مبادلات بانکی ایران با 
کشورهای اروپایی برقرار نشده است.
عسگراولادی در پاسخ به پرسش  
»چرا بانک مرکزی هفته گذشته خبر 
برقراری ارتباط بانکی را اعلام کرده 
بود؟« گفت: بانک مرکزی انتخاباتی 

صحبت کرده است.
وی اضافــه کــرد: متأســفانه 
بانک های اروپایی هنوز امکان انتقال 

پول به ایران را ایجاد نکرده اند و هر 
روز وعده هایــی مبنــی بر حل این 
مشکل طی روزهای آینده می دهند.
ادعای اتصال همه بانکهای كشور 
به سوئیفت و ال سی صحت ندارد

نایب  مقیمی،  فاطمه  همچنین 
رئیــس اتــاق بازرگانی تهــران در 
گفت وگو با نسیم آنلاین در خصوص 
ادعای رئیــس کل بانک مرکزی در 
مورد اتصال بانکها به سوئیفت گفت: 
اتصال بانکهای کشور به سوئیفت و 
یا امکان بازگشایی ال سی برای همه 

آنها همچنان فراهم نیســت و بانک 
مرکزی اعلام کرده که در حال فراهم 
کردن زیرساخت های لازم برای این 

کار است.
وی افــزود: همچنان هیچ یک 
از بانک هــای اروپایی بــرای اتصال 
به ســوئیفت و یا بازگشایی ال سی 
با بانکهــای ما همکاری نمی کنند و 
منتظرند تا آمریــکا برای همکاری 
مجدد با ایــران تضمین های لازم را 

به آنها بدهد.
ایــن عضو اتاق بازرگانی تصریح 

کرد: در شــرایط موجــود نمی توان 
گفت که بانکهای کشور بعداز برجام 
مشکل اتصال به سوئیفت و بازگشایی 
ال سی ندارند و برای اعلام نظر قطعی 
در این خصــوص باید منتظر نتایج 

رایزنی ها باشیم.
گفتنی است ولی الله سیف رئیس 
کل بانــک مرکزی هفته گذشــته 
مدعی شد امکان اتصال به سوئیفت 
برای همه بانکهای کشور مهیاست و 
آنها به راحتی می توانند به گشایش 

ال سی بپردازند.

دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران گفت: مهم ترین مشکل بازار 
مسکن عدم حمایت دولت برای ارائه یارانه در این حوزه است كه سبب 

شده خرید خانه به یک مشکل لاینحل تبدیل شود.
سیدمحسن طباطبایی مزدآبادی در گفت وگو با ایسنا درباره رکود بازار مسکن 
اظهار کرد: مهم ترین مشکل بازار مسکن عدم توانایی سیستم بانکی برای تامین 
مالی مناسب خرید خانه و همچنین عدم حمایت از سوی دولت برای ارائه یارانه 
در این حوزه است که سبب شده خرید خانه به یک مشکل لاینحل تبدیل گردد.

وی ادامه داد: براساس گزارش های اخیر بانک مرکزی نیز اگرچه بازار مسکن 
دچار تکانه های رو به جلو شده اما هنوز تا اعلام خروج مسکن از شرایط رکودی 

فاصله بسیاری وجود دارد.

دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران با اشاره به رشد 5/۶ درصدی معاملات 
آپارتمان های مسکونی تهران در بهمن ماه سال جاری نسبت به ماه مشابه سال 
گذشــته گفت: با این حال میزان این معاملات در 11 ماه سال 94، 141 هزار 
و 5۰۰ مورد بوده اســت که نسبت به مدت مشــابه در سال 93 کاهش 1۰/5 

درصدی را نشان می دهد.
این کارشناس مسائل اقتصادی با تاکید بر اینکه افزایش وام مسکن و جعاله 
و طرح صندوق پس انداز مسکن نیز تاثیر بسزایی در رونق اقتصادی بازار مسکن 
نداشــته است، افزود: برای تامین مسکن بیش از ۲۰ میلیون خانوار ایرانی باید 
ســالانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی جدید ساخته شود اما به دلیل 
سهم بیش از 5۰ درصدی قیمت زمین در هزینه تولید ساختمان اغلب خانوارهای 

ایرانی توان خرید مسکن مطلوب خود را ندارند.
طباطبایی مزدآبادی با بیان اینکه هم  اکنون خانواده های ایرانی حدود  35 
درصد از درآمد ماهیانه خود را هزینه مسکن می کنند، ادامه داد: طبق ارزیابی ها 
در کشــورهای توسعه یافته خانواده ها بعد از حداکثر پنج سال با پس   انداز توان 

خرید خانه را دارند اما در ایران این رقم به بیش از 1۰ سال می رسد.
دبیر انجمن علمی اقتصاد شهری ایران به طرح لیزینگ مسکن نیز اشاره کرد 
و گفت: با توجه به نرخ بالای رشــد قیمت ها در حوزه مسکن بسیار بعید است 
که در دوره های بلندمدت بخش خصوصی وارد تأمین مالی خرید مسکن شود 
چرا که این نوع لیزینگ در بازه های زمانی چندین ساله به ضرر سرمایه گذاران 

تبدیل می شود.

یک اقتصاددان گفت: حدود 
سال  از  تولیدی  بنگاه  150هزار 
93 تاكنون از كار افتاده و تعطیل 
شــده كه دلیل آن عدم تزریق 

نقدینگی است.
ابوالقاسم حکیمی پور در گفت وگو 
با مهر با اظهار تاسف از اینکه جهت 
تزریق نقدینگی به بخش تولید نیست 
تصریح کرد: بیکاری در کشور افزایش 
یافته امــا حدود 15۰هــزار بنگاه 
تولیدی از ســال 93 تاکنون از کار 

افتاده و تعطیل شده اند، به این دلیل 
که نقدینگی از سوی نظام بانکی به 

آنها تزریق نشده است.
وی در این باره افــزود: تا پایان 
مهرماه امسال نقدینگی به 8۶۰هزار 
میلیارد تومان رسیده است و به نظر 
می رســد که این رقــم تا بهمن ماه 
امسال به هزار میلیارد تومان رسیده 
باشد. در واقع نقدینگی به این میزان 
رشد داشــته اســت و تاثیرگذاری 
آن بــر روی افزایش تورم موضوعی 

قدیمی است که همواره مورد انتقاد 
اقتصادی  کارشناسان  و هشدارهای 

قرار گرفته است.
حکیمی پــور با اشــاره به دفاع 
مســئولان بانک مرکزی از رشــد 
نقدینگــی و دلایلی کــه برای آن 
مطرح شــده از جمله پوشش آمار 
نقدینگی چهار موسسه و شش بانک، 
افزود: در علم اقتصاد رشد نقدینگی 
بستر و شاخصی برای افزایش تورم 
محســوب می شــود، این در حالی 

است که بسیاری از کشورها با رشد 
نقدینگی مواجه هستند اما این رشد 
نقدینگی فی نفسه بد نیست و در اصل 
مثبت تلقی می شود، به شرط اینکه 
در جهت تزریق به بخش تولید باشد 

و به این مسیر هدایت شود.
وی با انتقــاد از اینکه نقدینگی 
در جهت تولید نیســت و به همین 
دلیل هم زیانبار اســت، عنوان کرد: 
در حــال حاضر عــلاوه بر وضعیت 
نامناسب اشــتغال در کشور با تورم 

هم مواجهیم اما آنچه در این شرایط 
نگران کننده است و در بودجه سال 
آتی دولت هم دیده می شود، افزایش 
هزینه های جــاری دولت و کاهش 

هزینه های عمرانی در کشور است.
ایــن عضو اقتصــاددان هیئت 
طباطبایی  دانشــگاه علامه  علمی 
اینکه گفته می شود بخشی  درباره 
از حجم نقدینگــی اخیرا وارد بازار 
شده افزود: مسئولان می گویند که 
این وام، تحرکــی در بخش تولید 

کشــور ایجاد می کند اما باید گفت 
که این منبــع پولی تحریک کننده 
تقاضا نیســت. 4۲۰ هزار میلیارد 
تومان بودجه برای اجرای این طرح 
و پرداخت آن به سه میلیون ایرانی 
در نظــر گرفته اند اما بهتر اســت 
که این منابــع مالی به بخش های 
مجتمع های  و  اشتغالزایی کشــور 
کشــت و صنعت و غیره پرداخت 
شود تا اثرات اقتصادی مطلوب تری 

را به همراه داشته باشد.

با وجود ادعای دولت یازدهم 
مبنی بر رفــع تحریم های مالی 
بین المللی، ایران همچنان مجبور 
اســت برای فروش نفت خود از 
مبادلات پایاپای استفاده كرده و 
در ازای صادرات نفت به اروپا از 

این قاره بنزین وارد كند.
پایگاه خبری بلومبرگ با اشــاره 
بــه تحریم های مالی غرب علیه ایران 
گــزارش داد در حالی که کانال های 
بانکی اروپا به روی ایران گشوده نشده 
است این کشور پیشنهاد کرده است در 
قبال صادرات نفت، فرآورده های نفتی 

از مشتریان اروپایی خود وارد کند.
بر اســاس این گزارش، با وجود 
گذشــت بیش از یک مــاه از اجرایی 
شدن توافق هسته ای بانک های اروپایی 
همچنان از برقراری ارتباط با سیستم 
بانکــی ایران خــودداری می کنند و 
به همین دلیل ایران خواســتار تهاتر 
نفــت خام در برابر فرآورده های نفتی 

شده است.
ســه مقام آگاه نیز بــا تایید این 

موضــوع گفتند شــرکت ملی نفت 
ایران به دلیل محدودیت های مالی به 

عملیات تهاتر روی آورده است.
به گفته یکی از این افراد شرکت 
یونانــی هلنیک پترولیــوم به دلیل 
خودداری بانک های اروپایی از انجام 
مبادلات مالی مرتبط با ایران در زمینه 
خرید نفت این کشور با مشکل مواجه 

شده است.
بــه گزارش تســنیم بــه نقل از 
بلومبرگ، راس دنتون از موسسه بیکر 
و مکنزی هم در این باره گفت: بانک ها 
بسیار محتاط هستند چون می خواهند 
بازار آمریکا دسترســی  به  همچنان 
داشته باشند و قوانین آمریکا در مورد 
اینکه این بانک ها تا چه حد مجاز به 
معامله با ایران هستند گنگ و پرابهام 

تهیه شده است.
و  نهادهــا  تنهــا  افــزود:  وی 
شرکت هایی می توانند با ایران معامله 
کنند که ارتباط مســتقیم با آمریکا 

ندارند.
بر اســاس ایــن گــزارش همه 

بانک های اروپایی که شرکت هلنیک به 
آنها مراجعه کرده و خواستار مشارکت 
در صادرات نفت ایران شــده است از 
انجام این کار خودداری کرده اند. این 
شرکت یونانی 8۰۰ میلیون دلار بابت 

خرید نفت به ایران بدهکار است.
معاملات تهاتری نفت روشی است 
کــه دولت ایران در دوران تحریم ها و 
برای دور زدن محدودیت های آمریکا 
به کار گرفته بود و اکنون پس از رفع 
تحریم ها نیز مجبور است از این روش 

استفاده کند.
ترس از كارشکنی آمریکا

گفتنی است روزنامه گاردین نیز 
پیش از این از نگرانی های بانک های 
اروپایی بــرای تعامل با ایران و خطر 
واکنــش آمریکا به ایــن تعامل خبر 

داده بود.
این روزنامه انگلیسی نوشته بود 
بانک های بزرگ اروپا همچنان درباره 
تبادلات تجاری با ایران نگرانی دارند. 
تحریم ها برداشــته شــدند اما عدم 
قطعیــت در رویکــرد و موضعگیری 

مقامات آمریکایی سبب بی میلی بانکها 
برای ارائه خدمات پرداختی هستند.

تردید بانک های اروپایی تا جایی 
پیش رفت که یکی از مدیران ایرباس 
هم کــه از تلاش دولت روحانی برای 
خرید هواپیماهای این شــرکت ذوق 
کــرده و این قراردادهــا را »نعمت« 
دانســته بــود از تعلل ایــن بانک ها 

انتقاد کرد.
با این حــال و در حالی که همه 
شواهد از برقرار نشدن عملی سیستم 
نقل و انتقالات مالی بین ایران و غرب 
برای انجام تراکنش های مالی و دریافت 
پول هــای فروش نفت کشــورمان از 
راه های مرسوم حکایت دارد، مسئولان 
اقتصادی دولت بویژه رئیس کل بانک 
مرکزی در چند نوبــت از راه افتادن 
سامانه مبادلات مالی بین المللی خبر 

می دهند.
همیــن چند روز پیــش ولی الله 
ســیف در حاشــیه همایش تبیین 
برنامه ششم توســعه گفت که همه 
بانک ها هم اکنون می توانند از سامانه 

ســوئیفت استفاده کنند و مشکلی از 
این بابت وجود ندارد. وی که قبلا هم 
چند بــار این ادعا را مطرح کرده بود 
این بار تأکید کرد که »هم ســوئیفت 
متصل اســت و هم ال سی گشایش 
می شود، این را به صورت کاملًا شفاف 

اعلام کردم.«
بــا این حال علی رغــم ادعاهای 
چندباره سیف، فعالان اقتصادی روایت 
دیگری از باز شدن خطوط مالی بین 
ایران و غرب دارنــد. بعد از اظهارات 
عسگراولادی، عضو هیئت نمایندگان 
اتاق بازرگانی تهران که ادعای دولت 
در ایــن زمینه را دروغ خوانده و خبر 
راه افتادن ســوئیفت را تکذیب کرده 
بود، نایب رئیس اتاق بازرگانی تهران 
هــم در خصوص ادعــای رئیس کل 
بانک مرکــزی در این مورد گفت که 
اتصال بانک های کشور به سوئیفت و یا 
امکان بازگشایی ال سی برای همه آنها 
همچنان فراهم نیست و بانک مرکزی 
اعــلام کرده که در حال فراهم کردن 
زیر ساختهای لازم برای این کار است.

فاطمه مقیمی در گفتگو با نسیم 
آنلاین افزود: همچنــان هیچ یک از 
بانک هــای اروپایی بــرای اتصال به 
ســوئیفت و یا بازگشــایی ال سی با 
بانکهای مــا همــکاری نمی کنند و 
منتظرنــد تا آمریکا بــرای همکاری 
مجدد با ایــران تضمین های لازم را 

به آنها بدهد.
این عضو اتاق بازرگانی به نسیم 
آنلاین تصریح کرد: در شرایط موجود 
نمی توان گفت که بانکهای کشور بعد 
از برجام مشکل اتصال به سوئیفت و 
بازگشایی ال سی ندارند و برای اعلام 
نظر قطعی در این خصوص باید منتظر 

نتایج رایزنی ها باشیم.
ظاهرا ادعاهای دولت درباره رفع 
تحریم های مالی که تا قبل از انتخابات 
مجلــس چندین مرتبه و از ســوی 
مســئولان مختلف تکرار شــده بود، 
چندان با واقعیت مطابق نیست و باید 
منتظر ماند که بعد از اتمام انتخابات 
روایت های مستندی از سوی دولت در 

این رابطه مطرح خواهد شد یا خیر.

بلومبرگ:

سوئیفت باز نشد؛ ایران نفت می دهد کالا می گیرد!

كارت  حفظ  در  دولت  تردید 
می دهد  رخ  حالی  در  ســوخت 
و  بنزین  اجرای سهمیه بندی  كه 
جایگزینی CNG با اســتفاده از 
سامانه هوشمند سوخت در طول 
8 سال، 100 میلیارد دلار از محل 
كاهش مصرف بنزین عاید كشور 

كرده است.
به گزارش فــارس، با تک نرخی 
شــدن بنزین در خرداد 94 و اتمام 
مهلت استفاده از سهمیه ها در انتهای 
آبان  ماه، اســتفاده از کارت سوخت 
شخصی برای مردم هیچ مزیتی ندارد 
و هم  اکنون اغلب تراکنش های بنزین 
با کارت جایگاه ها انجام می شود. تداوم 
این وضعیت در عمل به معنای حذف 
سامانه هوشــمند سوخت است. این 
در حالی اســت که بر اساس گزارش 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
از منظر مطلوبیت شاخص  اسلامی، 
شــدت انرژی در بخش حمل و نقل، 
ایــران در میان 1۰3 کشــور مورد 

مطالعــه، در جایگاه 91 قرار دارد که 
نشان می دهد کشور همچنان نیازمند 
اجرای سیاســت های کنترل مصرف 

بنزین است.
افزایش بی رویــه تقاضای بنزین 
در ســال های ۷5 تا 85، ســبب شد 
اجرای طرح سهمیه بندی با استفاده 
از ســامانه هوشمند سوخت در سال 
8۶ در دستور کار قرار گیرد. با اجرای 
این طرح نه تنها رشد تقاضای بنزین 
کاملا متوقف شد بلکه در سال 8۶، نیاز 
به عرضه روزانه بنزین حدود 1۲درصد، 

معادل 9/۲ میلیون لیتر، نسبت به سال 
85 کاهش یافت که 1/4 میلیون لیتر 
از آن ناشی از جایگزینی CNG است. 
کاهــش تقاضای بنزین، در حالی رخ 
داد کــه پیش از اجرای طرح مذکور، 
تقاضای بنزین سالانه 1۰ درصد رشد 

داشت.
سهمیه بندی بنزین به عنوان یک 
اهرم روانی قدرتمند ســبب کاهش 
تقاضای مردم برای استفاده از خودروی 
شخصی شد. علت کاهش مصرف بعد 
از ســهمیه بندی این است که دولت 

در اجرای این طرح، میان مشــتریان 
»کم مصــرف« و »پرمصرف« تفاوت 
قائل شــد و در نتیجه مصرف بنزین 
در سال های بعد از اجرای طرح فوق 
به شــدت کاهش یافت. البته بخشی 
از کاهش تقاضــای بنزین، مرتبط با 
کاهش شدید قاچاق این فرآورده پس 

از توزیع بنزین با کارت بود.
روند تغییر مجموع مصرف بنزین 
و CNG نشــان می دهد حتی با در 
 ،CNG نظر گرفتن اثــر جایگزینی
سهمیه بندی بنزین با استفاده از کارت 

سوخت، به خودی خود عامل موثری 
برای کاهش تقاضای سفر با خودروی 
شخصی و کاهش کل مصرف سوخت 

بوده است.
برآوردها حاکی از آن اســت که 
در کل 8 سال سهمیه بندی بنزین با 
استفاده از سامانه هوشمند، از محل 
کاهش مجموع تقاضای سوخت، 1۰۰ 
میلیارد دلار صرفه جویی شــده است 
کــه ۷5 میلیارد دلار آن مســتقیما 
ناشی از کم شدن تقاضای بنزین و ۲5 
میلیارد دلار آن ناشی از جایگزینی با 

CNG است.
همان طــور کــه گفته شــد اگر 
قیمت گذاری ســوخت بــه گونه ای 
باشد که میان مشتریان »پرمصرف« 
و »کم مصــرف« بنزین در پرداخت 
هزینه تمایز وجود داشته باشد، کاهش 
مصرف ســوخت محقق می شود که 
برای تحقق این امر نیز حفظ بســتر 
ســامانه هوشــمند و کارت سوخت 

ضروری است.

اما وزیر نفت در نشست مطبوعاتی 
اخیر خود در ۲۰ بهمن ماه، مخالفت 
خود را با ادامه استفاده از این سامانه 

ابراز کرد.
ایــن در حالی اســت همان طور 
که گفته شــد دولت برای در اختیار 
داشتن ابزار لازم برای اعمال تمایز بین 
مشتریان کم مصرف و پرمصرف، لازم 
است از زیرساخت سامانه هوشمند به 
بهترین نحو استفاده کند. در این راستا 
بنابر پیشــنهاد ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، دولت می تواند از کســانی 
که به جای استفاده از کارت شخصی، 
با کارت جایگاه دارها ســوخت گیری 
می کنند، ۲۰ درصد عوارض بیشــتر 
دریافــت کنند تا مردم به اســتفاده 
از کارت ســوخت شــخصی ترغیب 
شــوند و سامانه حفظ شــود. در آن 
صورت با حفظ کارت سوخت، زمینه 
اجرای هرگونه سیاست تشویقی برای 
کنترل مصرف سوخت در آینده فراهم 

خواهد بود.

صرفه جویی 100 میلیارد دلاری کشور با کارت سوخت در طول 8 سال

یک اقتصاددان:

150 هزار بنگاه تولیدی از سال 93 تاکنون تعطیل شده است

بازار سرمایه  یک كارشناس 
شركت های  برخی  قیمت  روند 
بورسی را حبابی دانست و گفت: 
نهاد ناظر بازار سرمایه باید مراقب 
باشد تا شركت ها دچار سفته بازی 
نشده و صف های خرید هیجانی 

در بازار تشکیل نشود.
مدیرعامل  محمدجواد شــیخ- 
عدالت-  ســهام  کارگزاری  ســابق 
در گفت وگو با ایســنا، بــه ارزیابی 
وضعیت بورس پرداخت و اظهار کرد: 
درحال حاضر در برخی از شرکت ها 
هیجانی عمل شــده و قیمت بعضی 
از شــرکت ها به شدت افزایش یافته 

اســت به طوری کــه درحال حاضر 
قیمت سهام شرکت های خودرویی و 
قطعاتی حبابی هستند و خوش بینی 
بیش از حد در سهام این شرکت ها 
اتفاق افتاده اســت، لــذا مردم باید 
مراقب ســهام این شرکت ها باشند، 
چون ممکن است این حباب بترکد 

و مردم ضرر کنند.
وی بــا بیان این کــه برخی از 
شــرکت هایی که از لحــاظ بنیادی 
وضعیــت خوبی دارند هنوز رشــد 
نکرده اند، افزود: درحال حاضر سهام 
برخــی از بانک ها هنوز برای رشــد 
قیمت جا دارنــد ولی حجم عرضه 

در ســهام این شرکت ها زیاد بوده و 
عرضه های ســنگین در آنها صورت 
می گیرد که این عرضه ها قیمت ها را 

خفه می کند. علاوه بر این نمادهایی 
که حجم مبنای پایینی دارند با تغییر 

قیمت بازار دچار نوسان می شوند.

شیخ با بیان این که P/E برخی 
شرکت ها بسیار بالاست خاطرنشان 
کرد: درحال حاضر سهام شرکت های 
 P/E بیمه ای، دارویــی و مخابراتی
مناســبی دارند و بــرای خرید در 
این  هســتند.  مناســب  بلندمدت 
درحالی اســت که با اصلاح قیمت 
مس، فولاد، روی و سنگ آهن سهام 
ایــن گــروه نیــز از وضعیت خوبی 

برخوردار می شوند.
این کارشــناس بازار سرمایه به 
بودجه ســال آینده شرکت ها اشاره 
کرد و گفت: پیش بینی بودجه سال 
آینده شرکت ها نسبت به امسال بهتر 

بوده، اما عملکرد شرکت ها مطلوب 
نبوده و پوشــش های ضعیفی ارائه 
شده است، اما با این حال پیش بینی 
سود شرکت ها نسبت به سال 1394 

بهبود پیدا کرده است.
وی تصریح کرد: در این شرایط 
نهاد ناظر بازار ســرمایه )ســازمان 
بورس( باید مراقب بازار باشد تا نماد 
شرکت ها دچار ســفته بازی نشوند 
و صف های خریــد هیجانی در بازار 

شکل نگیرد.
علاوه بر این باید نقش بازارسازها 
پررنگ تر شده، ابزارها متنوع تر شود تا 

رفتار بازار منطقی تر شود.

دبیر انجمن صنفی صنایع شیرینی و شکلات با اشاره به این كه 
عمده آدامس ها از مرزهای غیررسمی وارد كشور می شود گفت: 

این رقم بسیار بزرگ و ارزش آن بالای یک میلیارد دلار است.
جمشید مغازه ای در گفت وگو با نسیم در رابطه با بحث قاچاق آدامس 
بیان داشت: موضوع قاچاق آدامس داستانی بسیار طولانی است که مورد 
اعتراض صنعت است، اما متأسفانه با تمام پیگیری های صورت گرفته، این 

اعتراضات به نتیجه ای هم نرسیده است.
وی ادامــه داد: واردات ایــن کالا بی رویه و به صورت انبوه وجود دارد 
که توسط کارتل های بزرگی صورت می گیرد که البته این واردات رسمی 
نبوده و به صورت قاچاق است، زیرا تعرفه واردات آدامس بسیار بالا است 
و طبیعتا اگر بخواهند آن را به صورت آزاد وارد کنند قیمتش بسیار بالا 

تمام می شود.
وی افزود: آدامس اگر به صورت قانونی نیز وارد کشور شود در حقیقت 
با کم اظهاری این اتفاق صورت می گیرد، به طوری که آدامس کیلویی 1۰ 
تا 11 دلار است اما برگ سبزهایی هستند که آن را ۲ دلار اعلام کرده اند 
لذا بر همان اساس عوارض گمرکی پایینی پرداخت کرده اند و کالا ارزانتر 

تمام شده است.
رئیس اتحادیه شکلات و شیرینی به نسیم آنلاین گفت: البته تا حدی 
مشکلات گمرکی را حل کرده و ارزش گذاری را اصلاح کردیم، اما در کل 
عمده آدامس ها از مرزهای غیررســمی وارد کشور می شود، که رقم آن 

نیز بسیار بزرگ و ارزش آن بالای یک میلیارد دلار است.
وی تأکید کرد: اکثر این آدامس های قاچاق که عمدتا از کف بازارهای 
دوبی و ترکیه وارد کشــور می شود تاریخ مصرفشان گذشته است اما در 

تاریخ آن دست می برند و آنها را در داخل کشور به فروش می رسانند.
مغازه ای اظهار داشت: ما در مورد این موضوع با نهاد ریاست جمهوری، 
وزارت صنعت و همچنین ســتاد مبــارزه با قاچاق ارز و کالا نیز صحبت 

کردیم اما نتیجه ای نگرفته ایم.
وی اضافه کرد: آدامس های داخلی بسته ای ۷۰۰ تا 8۰۰ تومان تولید 
می شود، و با ضرر و زیان هم تولیدکننده داخلی کالای خود را به فروش 
می رساند با این حال در این میان برندهای معروفی که به صورت قاچاق 
وارد بازار شــده اند با همان قیمت محصول خود را به فروش می رسانند و 
این را می توان در همه جا به خصوص مترو و اتوبوس که به فروش می رسد 
دید، همین باعث می شود تا زیان زیادی متوجه تولیدکنندگان داخلی شود.
وی گفت: الان برندهایی در داخل تولید می شوند که محصولات خوبی 
هم هستند و به راحتی توان رقابت با کالاهای خارجی را از نظر کیفیت 
دارند اما به دلیل بحث قاچاق ضررهای زیادی را تا به حال متحمل شده اند.

دبیر انجمن صنفی صنایع شیرینی و شکلات خبر داد
قاچاق یک میلیارد دلاری آدامس

 به کشور

معاون وزیر نیرو طی اظهاراتی خواستار اصلاح تعرفه قیمت 
برق شد.

هوشــنگ فلاحتیان در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که دولت نگاه 
حمایتی به مردم دارد و در این زمینه ملاحظاتی را برای مصرف کنندگان 
در زمینه افزایش قیمت برق لحاظ می کند، اظهار داشــت: این در حالی 
اســت که قیمت تمام شده برق در انتهای امسال 85 تومان تخمین زده 
شــده و آنچه که به صنعت برق می رســد کمتر از 5۰ تومان به ازای هر 

کیلووات ساعت است.
بــه گفته وی باید مابه التفاوت قیمت تمام شــده و تکلیفی به زودی 

مشخص شود و دولت و مجلس نیز باید به این مسئله رسیدگی کنند.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با بیان این که با توجه به ضرر و 
زیان صنعت برق انتظار می رود که در بودجه سال 1395 این مابه التفاوت 
قیمت پیش بینی شود، خاطرنشان کرد: اگر بخواهیم صنعت برق پیشرفت 

کند باید مسائل اقتصادی آن ساماندهی شود.
فلاحتیان با بیان این که فاصله زیادی بین قیمت تمام شده و فروش 
بــرق وجود دارد، افزود: باید یا از طریق اصلاح تعرفه ها یا از ناحیه منابع 

عمومی کشور در قالب بودجه این مبلغ جبران شود.
وی در پاسخ به این سؤال که آیا تاکنون در این زمینه تصمیمی گرفته 
شده است، ادامه داد: تا این لحظه هیچ اتفاق خاصی در صنعت برق نیفتاده 
است، اما نمی توان این مسئله را منکر شد که اقتصاد صنعت برق نیازمند 

راهبردهای اساسی است.

وزارت نیرو به دنبال گران کردن 
قیمت برق

با وجود خراب شدن میوه های داخلی بر شاخه درختان به 
علت قیمت پایین و هزینه های زیاد چیدن آن، میوه های وارداتی 

همچنان به مقدار زیاد وارد می شود.
به گزارش باشگاه خبرنگاران تسنیم با فرا رسیدن عید، مشکل اصلی 
باغدارها بی توجهی به مشکلات، تلنبار شدن محصول روی دست آنها و 
نبود خریدار و قیمت های پیشنهادی بسیار پایین و از همه مهم تر وجود 
میوه های وارداتی به بازار است، اما مسئولان معتقدند که نه تنها هیچ گونه 
وارداتی در این خصوص وجود ندارد که هر سال نیز تمام نیاز بازار را با 
مرکبات داخلی و آن هم با قیمت های رایج از باغدارها تامین می کنند.
این در حالی اســت که جولان پرتقال هــای مصری و نارنگی های 
پاکســتانی در بازار میوه، کار باغداران ایرانی را کساد کرده تا جایی که 
میوه ها روی درختان می ماند و می گندد، اما روانه بازار نمی شــود چرا 
که چیدن و حمل و نقل آن هزینه های زیادی دارد و ســودی نصیب 

باغداران نمی کند.
وجود حلقه های بسیار در توزیع میوه خود نیز به تنهایی باعث افزایش 
قیمت آنچنانی میوه می شود و اگر معتقد باشیم قیمت میوه در سطح 
خرده فروشی گران نیست، نشان از آن دارد که قیمت خرید از کشاورز 
و باغدار بسیار اندک است و در هر دو صورت به افراد اصلی چرخه تولید 
و مصرف که باغدار و خانواده مصرف کننده هستند، جفا می شود؛ یعنی 

سوم شخص غایب پیروز میدان است.
نایب رئیس اتحادیه باغداران، مجتبی شادلو گفت: »در حال حاضر 
قیمت هر کیلوگرم میوه های نوبرانه قاچاق همچون گیلاس 1۲۰ هزار 
تومان، انگور شــیلی 35 هزار تومان، ســیب فرانسوی 18 هزار تومان، 
شبرنگ و هلو ۲5 هزار تومان در میادین میوه و تره بار به فروش می رسد.«

تنوع این میوه ها و توزیع آنها در بازار به گونه ای است که در مغازه های 
مرکز شهر نیز برخی از اقلام آنها را می توان دید، میوه هایی که البته به 
دلیل گران بودن قیمتشان، برخی از مردم حتی فرصت یک بار چشیدن 
طعــم آن را نیز ندارند و حتی برخی نــام آنها را نیز نمی دانند. در این 
راستا، به نظر می رسد که دوباره جذابیت برای فروشندگان این میوه ها 
در بازار به وجود آمده است که آنها به سمت خرید این میوه ها و فروش 

آنها در بازار رفته اند.

افزایش واردات میوه های خارجی
 در سایه بی توجهی به محصولات داخلی

یک كارشناس:

قیمت برخی شرکت های بورس حبابی است


